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PROTOKÓŁ nr IV/2010  
sesji Rady Miejskiej w Suwałkach odbytej  

w dniu 29 grudnia 2010 r. w godzinach 10
00

– 1145 

 w sali konferencyjnej nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  
przy ul. Mickiewicza 1. 

 
 
Obradom przewodniczył: 
Andrzej Chuchnowski – Przewodniczący Rady Miejskiej. 
 

Na 23 radnych ustawowego składu Rady Miejskiej w obradach 
uczestniczyło 22 radnych, w związku z powyŜszym istniało wymagane quorum  
do podejmowania prawomocnych uchwał.  
Na sali obrad obecnych było ok. 50 osób.  
 
Radni obecni: 

1. Andrzej Chuchnowski,  
2. Zbigniew De-Mezer,  
3. Grzegorz Gorlo,  
4. Dorota Jabłońska,  
5. Adam Kacprzyk,  
6. Józef Kimera,  
7. Zdzisław Koncewicz,  
8. Janusz Krzesicki,  
9. Stanisław Kulikowski,  

10. Włodzimierz  Marczewski,  
11. Adam Ołowniuk,  
12. Krzysztof Ołowniuk,  
13. Leszek Perkowski, 
14. Zdzisław Przełomiec, 
15. Agnieszka Rzatkowska,  
16. Stanisław Sieczkowski,  
17. Jadwiga Szczypiń,  
18. Sławomir Szeszko,  
19. BoŜena Topczyłko,  
20. Krzysztof Tumialis,  
21. Andrzej Turowski,  
22. Tadeusz Zamaro.  

Nieobecna:  
1. Anna Ruszewska. 

 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
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W obradach uczestniczyli: 
Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta, Skarbnik i Sekretarz Miasta, 
naczelnicy niektórych wydziałów Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, 
policji i straŜy, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek organizacyjnych, 
przedstawiciele radia i telewizji oraz prasy.  
Listy obecności stanowią kolejno załączniki nr 2 – 5 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 1.  
Otwarcie obrad. 
 
Andrzej Chuchnowski otwierając IV obrady Rady Miejskiej powitał Czesława 
Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, zastępców prezydenta – Marka 
Buczyńskiego i Łukasza Kurzynę, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta  
i Adama Karczewskiego – Sekretarza Miasta, Leszka Cieślika – Posła na Sejm 
RP oraz przybyłych gości.  
 
 
Ad pkt .  2.  
Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 
 
Andrzej Chuchnowski przypomniał, Ŝe porządek obrad został rozszerzony  
o cztery punkty, tj. 9, 10, 11 i 12. Ponadto na wniosek Prezydenta Miasta Pana 
Czesława Renkiewicza wniósł do porządku obrad, jako punkt 14. „Stanowisko 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 grudnia 2010 r. w sprawie budowy 
obwodnicy Suwałk”. Pozostałe punkty porządku otrzymały kolejno numery 15, 
16, 17.  

Radni nie wnieśli uwag, w związku z powyŜszym Andrzej Chuchnowski 
stwierdził, Ŝe został przyjęty następujący porządek IV obrad:  

1. Otwarcie obrad.  

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu nr III/2010 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.  

4. Interpelacje i zapytania radnych.  

5. Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał 
Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 6 grudnia 2010 r. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie delegowania radnych do pracy  
w Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia terminów przyjmowania 
obywateli przez Radę Miejską w Suwałkach. 
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8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na 
podwyŜszenie kapitału zakładowego Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej 
w Suwałkach Spółka z o.o. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek w Mieście Suwałki w 2011 roku. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr LII/486/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 września 2010 r. w sprawie określenia 
stawek w podatku od nieruchomości na 2011 r. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr LIII/502/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 27 października 2010 r. w sprawie 
określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji podatkowych.  

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wydatków, które nie 
wygasają z upływem 2010 roku. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta  
na 2010 rok.  

14. Przyjęcie Stanowiska Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 grudnia 2010 r.  
w sprawie budowy obwodnicy Suwałk.  

15. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

16. Wnioski i oświadczenia radnych.  

17. Zamknięcie obrad.  
 
 
Ad pkt . 3.  
Przyjęcie protokołu nr III/2010 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.  
 
Andrzej Chuchnowski poinformował, iŜ zgodnie z przepisami § 46 Statutu 
Miasta Suwałk protokół III obrad został sporządzony i wyłoŜony do wglądu 
radnym w siedzibie Biura Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub 
uzupełnienia do protokołu nie później niŜ w dniu poprzedzającym sesję Rady,  
na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 28 grudnia 2010 r.  
W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek  
i uzupełnień, wobec czego protokół nr III/2010 obrad Rady Miejskiej  
w Suwałkach zostały przyjęty.  
 
 
Ad pkt . 4.  
Interpelacje i zapytania radnych.  
 
Zdzisław Przełomiec –  

1. w związku z tym, Ŝe rok 2011 ustanowiono Rokiem Czesława Miłosza  
zapytał, czy Miasto zamierza włączyć się w te obchody? Setna rocznica  
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urodzin polskiego noblisty w dziedzinie literatury, poety, prozaika, 
tłumacza i eseisty została wpisana do kalendarium rocznic obchodzonych 
przez UNESCO. Rok Miłosza świętowany ma być nie tylko w Polsce, ale 
teŜ na Litwie, w USA, we Francji, w Chinach, Indiach, Izraelu, Rosji  
i innych krajach. Czesław Miłosz w czasie swojej nauki w Wilnie  
przyjeŜdŜał do Suwałk, w których na stałe mieszkali jego rodzice.  
Na Suwalszczyznę powrócił w 1989 r. W dniu 30 października 2006 r.  
w Suwałkach przy ul. Hamerszmita odsłonięto tablicę upamiętniającą fakt 
przebywania poety na Suwalszczyźnie. Tablicę zaprojektował Bohdan 
Chmielewski, którą wykonano przy wsparciu Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego. Setna rocznica urodzin Czesława Miłosza moŜe 
stać się kolejnym elementem promującym nasze Miasto. Czy zdaniem 
władz samorządowych istnieje zasadność i moŜliwość podjęcia działań 
związanych z publikacją, wydawnictwem, spotkaniami, czy teŜ 
seminariami?  

2. Drugą interpelację złoŜył na piśmie, na ręce Prezydenta Miasta Suwałk, 
która stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 
Zbigniew De-Mezer zwrócił uwagę, Ŝe odcinek drogi prowadzącej od początku 
ulicy Zastawie do zakrętu prowadzącego na basen OSiR jest obecnie bardzo 
niebezpieczny. Poprosił o zastanowienie się nad moŜliwością zmiany 
organizacji ruchu na tym odcinku, polegającą głównie na zakazie parkowania  
i postoju.  
 
Włodzimierz Marczewski –  

1. w połowie grudnia Gazeta Współczesna donosiła o działaniach 
promocyjnych naszego Miasta, które będą rozpoczęte w miesiącu 
styczniu. Była takŜe informacja m.in. o tym, Ŝe w dniu 11 stycznia 2011 r. 
będzie ukazane logo naszego Miasta, które wybierze zarząd. Zapytał 
Prezydenta Miasta o jaki zarząd chodzi, jakie to będzie logo i czy 
rzeczywiście od stycznia będą podjęte działania promocyjne?  

2. Z drugim pytaniem zwrócił się do Przewodniczącego Rady, który podał  
w mediach, Ŝe w styczniu 2011 r. odbędzie się szkolenie radnych.  
Poprosił o doprecyzowanie terminu tego szkolenia, jak ono ma przebiegać 
i jakiej tematyki dotyczyć. 

 
 
Ad pkt . 5. 

Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 
uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 6 grudnia 2010 r. 
 
Andrzej Chuchnowski poinformował, iŜ Informację… radni otrzymali  
w materiałach sesyjnych.  
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Radni nie zgłosili uwag, w związku z powyŜszym Informacja o pracy 
Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej od dnia  
6 grudnia 2010 r. została przyjęta.  
– załącznik nr 7 do protokołu. 
 
 
Ad pkt . 6.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie delegowania radnych do pracy  
w Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. 
 
Andrzej Chuchnowski – zgodnie z dyspozycją zawartą w art. 38 a ust. 1 i 5  
pkt. 2 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie powiatowym celem 
realizacji zadań prezydenta w zakresie zwierzchnictwa nad powiatowymi 
słuŜbami, inspekcjami i straŜami oraz zadań określonych w ustawach w zakresie 
porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli, tworzy się komisję 
bezpieczeństwa i porządku. Ustawowy skład komisji tworzą m.in. radni 
delegowani przez Radę. Członkostwo w komisji radnych delegowanych przez 
Radę Miejską ustało z chwilą wygaśnięcia mandatu radnego. Wobec 
powyŜszego zachodzi potrzeba delegowania do udziału w jej pracach nowych 
członków spośród radnych nowej kadencji. Po przeprowadzonych rozmowach  
z radnymi zaproponował, aby w skład Komisji Bezpieczeństwa i Porządku 
weszli Janusz Aleksander Krzesicki i Zdzisław Koncewicz. 
 
Radni Janusz Aleksander Krzesicki i Zdzisław Koncewicz wyrazili zgodę. 
 
Do projektu uchwały radni nie zgłosili uwag. 
 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
 
 
Jednogłośnie została podjęta   

UCHWAŁA nr IV/17/2010  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 29 grudnia 2010 r.  
w sprawie delegowania radnych do pracy w Komisji Bezpieczeństwa  
i Porządku 
– załącznik nr 8 do protokołu. 
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Ad pkt . 7.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia terminów 
przyjmowania obywateli przez Radę Miejską w Suwałkach. 
 
Andrzej Chuchnowski – w związku z art. 253 § 1 ustawy z dnia 14 czerwca 
1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego organy samorządu 
terytorialnego obowiązane są przyjmować obywateli w sprawach skarg  
i wniosków w ustalonych przez siebie dniach i godzinach. Propozycję 
harmonogramu dyŜurów otrzymali państwo radni w materiałach sesyjnych. 
Do projektu uchwały radni nie zgłosili uwag. 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  

 
Jednogłośnie została podjęta   

UCHWAŁA nr IV/18/2010  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 29 grudnia 2010 r.  
w sprawie ustalenia terminów przyjmowania obywateli przez Radę Miejską 
w Suwałkach 
– załącznik nr 9 do protokołu. 
 
 
Ad pkt . 8.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na 
podwyŜszenie kapitału zakładowego Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej 
w Suwałkach Spółka z o.o. 
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec przedstawił opinię Komisji Finansowo-BudŜetowej  
– załącznik nr 11 do protokołu.  
 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
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Jednogłośnie została podjęta:  
UCHWAŁA nr IV/19/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 grudnia 2010 r. 

w sprawie wyraŜenia zgody na podwyŜszenie kapitału zakładowego 
Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej w Suwałkach Spółka z o.o. 
– załącznik nr 12 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 9.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek w Mieście Suwałki w 2011 roku. 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 13 do protokołu. 
 
Dorota Jabłońska przedstawił opinię Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa  
– załącznik nr 14 do protokołu.  
 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  

 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr IV/20/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 grudnia 2010 r. 
w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek w Mieście Suwałki  
w 2011 roku 
– załącznik nr 15 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 10.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr LII/486/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 września 2010 r. w sprawie określenia 
stawek w podatku od nieruchomości na 2011 r. 
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec przedstawił opinię Komisji Finansowo-BudŜetowej  
– załącznik nr 17 do protokołu.  
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Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  

 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr IV/21/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 grudnia 2010 r. 
w sprawie zmiany uchwały Nr LII/486/2010 Rady Miejskiej w Suwałkach  
z dnia 29 września 2010 r. w sprawie określenia stawek w podatku od 
nieruchomości na 2011 r. 
– załącznik nr 18 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 11.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały  
nr LIII/502/2010 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 27 października  
2010 r. w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji 
podatkowych.  
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 19 do protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec przedstawił opinię Komisji Finansowo-BudŜetowej  
– załącznik nr 20 do protokołu.  
 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  

 
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr IV/22/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 grudnia 2010 r. 
w sprawie zmiany uchwały nr LIII/502/2010 Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 27 października 2010 r. w sprawie określenia wzorów formularzy 
informacji i deklaracji podatkowych.  
– załącznik nr 21 do protokołu.  
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Ad pkt . 12.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wydatków, które nie 
wygasają z upływem 2010 roku. 
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 22 do protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec przedstawił opinię Komisji Finansowo-BudŜetowej  
– załącznik nr 23 do protokołu.  
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  

 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr IV/23/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 grudnia 2010 r. 
w sprawie określenia wydatków, które nie wygasają z upływem 2010 roku. 
– załącznik nr 24 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 13.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta  
na 2010 rok.  
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały 
– załącznik nr 25 do protokołu. 
 
Zdzisław Przełomiec przedstawił opinię Komisji Finansowo-BudŜetowej  
– załącznik nr 26 do protokołu.  

Jednocześnie zwrócił się z prośbą do Prezydenta, aby autopoprawki do 
projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta dołączać w formie 
papierowej do materiałów sesyjnych.  
 
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
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Jednogłośnie została podjęta:  
UCHWAŁA nr IV/24/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 grudnia 2010 r. 

w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2010 rok.  
– załącznik nr 27 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 14.  
Przyjęcie Stanowiska Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 grudnia 2010 r.  
w sprawie budowy obwodnicy Suwałk.  
(Projekt Stanowiska… stanowi załącznik nr 28 do protokołu). 
 
Czesław Renkiewicz – w dniu 6 grudnia br. na stronie Ministra Infrastruktury 
zamieszczono projekt „Programu Budowy Dróg Krajowych na lata 2011-2015”  
z informacją, Ŝe uwagi i zastrzeŜenia do tego dokumentu mogą być kierowane 
m.in. od jednostek samorządowych w terminie do 27 grudnia 2010 r. Ten 
dokument stanowi generalnie załoŜenia rządu w zakresie budowy dróg krajowych  
i autostrad do 2015 roku, niestety nie zawarto w nim zadania dotyczącego 
obwodnicy Suwałk. MoŜna jedynie domyślać się, Ŝe suwalska obwodnica ujęta jest 
w załączniku nr 2 ww. dokumentu w ciągu drogi ekspresowej 61, która obecnie 
istnieje tylko w teorii, poniewaŜ ma to być droga Via Bltica, przebiegająca nowym 
szlakiem od Ostrowi Mazowieckiej do Budziska. Realizacja zadań zawartych  
w załączniku nr 2 Programu… przewidziana jest po 2013 roku. W tekście 
Programu… ujęto inwestycje priorytetowe w zakresie budowy autostrad i dróg 
ekspresowych, ale budowy drogi ekspresowej nr 61 do 2015 roku nie wymienia 
się. Wynika to z braku wystarczających środków finansowych, wobec czego 
minister infrastruktury szukając oszczędności „okraja” część inwestycji i niektóre 
drogi nie zostały ujęte w planie budowy na najbliŜsze lata.  Suwalski samorząd 
zawsze przedstawiał swoje oczekiwania, Ŝeby po długoletnich dyskusjach w końcu 
zapadły decyzje, które dadzą określoną perspektywę realizacji suwalskiej 
obwodnicy. Z projektu Programu… dowiadujemy się jednak, Ŝe w przeciągu 
najbliŜszych pięciu lat budowa suwalskiej obwodnicy nie rozpocznie się. Na liście 
zadań inwestycyjnych, których realizacja rozpocznie się do 2013 oraz na liście 
zadań priorytetowych, których realizacja moŜe zostać rozpoczęta do 2013 roku nie 
ma obwodnicy Suwałk. Takie zapisy podwaŜają wiarygodność najwaŜniejszych 
przedstawicieli Polskiego Rządu, którzy gwarantowali rozpoczęcie budowy 
obwodnicy Suwałk w 2012 r. Takie deklaracje prezydentowi Suwałk ś.p. Józefowi 
Gajewskiemu złoŜył w Augustowie w marcu 2009 r. pan Grzegorz Schetyna – 
ówczesny wicepremier i Minister Spraw Wewnętrznych i Administracji,  
a powtórzył je w lutym 2010 r. w Białymstoku Minister Infrastruktury pan Cezary 
Grabarczyk. Pan Cezary Grabarczyk podkreślał, Ŝe budowa obwodnicy Augustowa 
nie jest rozwiązaniem sprawy dla całego regionu i powinna być budowana łącznie 
z obwodnicą Suwałk, poniewaŜ jest to jeden ciąg drogowy. Co więcej, białostocki 
Oddział Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad na swojej stronie 
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internetowej potwierdza te zobowiązania. WciąŜ znajduje się tam zapis  
o rozpoczęciu robót przy obwodnicy Suwałk w IV kwartale 2012 roku. Po latach 
oczekiwań budowa obwodnicy Augustowa zawarta została w załączniku nr 1 do 
projektu „Programu Budowy Dróg Krajowych na lata 2011-2015”. Białostocki 
Oddział Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad prowadzi prace 
przygotowawcze do budowy suwalskiej obwodnicy i trudno przewidzieć, jakie 
będą konsekwencje tego, Ŝe budowa suwalskiej obwodnicy jest odsuwana  
w czasie. O wyborze inwestycji decydowały dwa kryteria. Pierwszy to stan 
przygotowania danej inwestycji do realizacji, a drugi to natęŜenie ruchu.  
W zakresie tego drugiego kryterium, gdzie ruch kierowany jest przez centrum 
miasta droga krajowa nr 8 plasuje się w czołówce miast w Polsce. W dniu  
27 grudnia br. wysłano pismo do ministra Cezarego Grabarczyka wyraŜające 
zdziwienie, Ŝe termin rozpoczęcia budowy obwodnicy Suwałk jest ciągle 
odsuwany w czasie i prośbę, aŜeby wpisano obwodnicę naszego miasta 
 do załącznika nr 1a Programu…, przez co daje się szansę realizacji tej inwestycji 
do 2013 roku. Prezydent Miasta poinformował, Ŝe przedmiotowe Stanowisko… 
otrzymają:  
1. Pan Donald Tusk, Premier Rzeczypospolitej Polskiej, 
2. Pan Bogdan Borusewicz, Marszałek Senatu Rzeczypospolitej Polskiej  
3. Pan Grzegorz Schetyna, Marszałek Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej, 
4. Pan Cezary Grabarczyk, Minister Infrastruktury, 
5. Pan Andrzej Kraszewski, Minister Środowiska, 
6. Pan Lech Witecki, p.o. Generalnego Dyrektora Dróg Krajowych i Autostrad, 
7. Parlamentarzyści Województwa Podlaskiego, 
8. Pan Maciej śywno, Wojewoda Podlaski, 
9. Pan Jarosław Dworzański, Marszałek Województwa Podlaskiego, 
10. Pan Bogdan Dyjuk, Przewodniczący Sejmiku Województwa Podlaskiego, 
11. Pan Jerzy Doroszkiewicz, Generalny Dyrektor Dróg Krajowych i Autostrad 

Oddz. w Białymstoku, 
12. Media. 

 

Leszek Cieślik w swoim wystąpieniu przypomniał, Ŝe w przyjętym wcześniej 
„Programie Budowy Dróg Krajowych na lata 2008-2012” równieŜ nie ujęto 
zadania inwestycyjnego dotyczącego budowy obwodnicy Suwałk. W projekcie 
„Programu Budowy Dróg Krajowych na lata 2011-2015” przewiduje się 
wydatkowanie kwoty 78 mld zł w ciągu 3 lat, z czego do 2010 roku wydano  
ok. 52 mld zł. Jednymi z podstawowych warunków wpisania na listę zadań 
inwestycyjnych, których realizacja rozpocznie się do 2013 roku są 
przygotowanie inwestycji oraz wydana prawomocna decyzja środowiskowa.  
Na terenie województwa podlaskiego realizuje się inwestycje dotyczące drogi 
krajowej nr 8 z Białegostoku do JeŜewa i obwodnicy Zambrowa. Natomiast 
drogi, które są ujęte w procedurę przetargową bądź przygotowane juŜ do 
realizacji to m.in. obwodnica Augustowa. Inwestycje, które są realizowane  
z funduszu tzw. ściany wschodniej, to obwodnica Bargłowa Kościelnego, 
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Szczuczyna i Stawisk. Obwodnica Szczuczyna stanowi element nowej drogi 61, 
która będzie przebiegała z Ostrowi Mazowieckiej do Budziska. Odcinek drogi 
od Raczek do Budziska równieŜ jest częścią drogi 61, która będzie  
w parametrach drogi ekspresowej z moŜliwością rozbudowy. Prace przy 
obwodnicy Suwałk zostały przyspieszone dopiero po wydaniu Rozporządzenia 
w sprawie opłat za przejazd po drogach krajowych z 2009 r. i po określeniu 
ostatecznego przebiegu obwodnicy Augustowa. Dopiero wtedy zostały 
opracowane koncepcje i zlecono opracowanie raportu oddziaływania na 
środowisko. Po rozmowach z Generalnym Dyrektorem Dróg Krajowych  
i Autostrad Oddziału w Białymstoku panem Jerzym Doroszkiewiczem kilka 
tygodni temu wysłano wniosek do Komitetu Opiniowania Inwestycji przy 
dyrektorze generalnym. Po rozpatrzeniu tego wniosku zostaną zatwierdzone 
warianty i wybrany jeden tzw. preferowany. Dopiero w tym momencie pan 
Jerzy Doroszkiewicz moŜe wystąpić do Regionalnej Dyrekcji Ochrony  
Środowiska o wydanie decyzji środowiskowej. Podkreślił, Ŝe jeŜeli samorząd 
suwalski nie będzie współpracował z samorządem Gminy Suwałki i nadal będą 
protesty, które obecnie trwają, to skutkiem tego będzie zaskarŜenie pozytywnej 
decyzji środowiskowej, co wydłuŜy całą procedurę. Apelował o podjęcie działań 
zmierzających do zaprzestania wnoszenia protestów przez mieszkańców gminy 
Suwałki. Minister Infrastruktury upowaŜnił go do przekazania Prezydentowi 
Miasta, Ŝe wyraŜa wolę spotkania z nim bądź z Podsekretarzem Stanu 
Radosławem Stępień w połowie stycznia br., na którym ustali się, jak 
przyspieszyć procedurę związaną z uzyskaniem decyzji środowiskowej 
umoŜliwiającej uruchomienie dalszych działań. Wówczas moŜna byłoby 
rozmawiać o ewentualnej korekcie i wpisania inwestycji dotyczącej budowy 
obwodnicy Suwałk na wcześniejszą listę.  
 
Czesław Renkiewicz zwrócił uwagę, Ŝe w projekcie „Programu Budowy Dróg 
Krajowych i Autostrad na lata 2011-2015” wymienione są inwestycje, które 
zostały juŜ zakończone, jak chociaŜby obwodnica Gołdapi, gdzie natęŜenie 
ruchu jest nieporównywalnie mniejsze niŜ w Suwałkach. W załączniku nr 1 
Programu… wymieniona jest obwodnica Ełku, Mrągowa, Szczuczyna, 
Bargłowa Kościelnego. Na liście indykatywnej Rozwoju Polski Wschodniej są 
zarezerwowane środki finansowe, które naleŜą równieŜ do regionu 
Suwalszczyzny i Ministerstwo Rozwoju Regionalnego na wniosek Generalnej 
Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad moŜe te środki przesuwać. Natomiast jeśli 
chodzi o drogę ekspresową S61, jej przebieg jest znany, ale obecnie tej drogi nie 
ma i potrzebne są olbrzymie środki finansowe, Ŝeby ją zbudować, a to  
w najbliŜszej perspektywie czasowej nie będzie realizowane. Oddział 
Białostocki Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad jest w stanie  
przygotować inwestycję dotyczącą budowy obwodnicy Suwałk, Ŝeby rozpocząć 
ją do 2013 roku. W imieniu suwalskiego samorządu zwrócił się z prośbą do 
posła Leszka Cieślika, aŜeby budowa suwalskiej obwodnicy została 
zamieszczona w załączniku nr 1a do projektu „Programu Budowy Dróg 
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Krajowych i Autostrad na lata 2011-2015”, w którym jest wykaz zadań 
inwestycyjnych moŜliwych do rozpoczęcia w 2013 roku.   
 
 
Głosowanie nad podjęciem stanowiska:  
− za podjęciem stanowiska głosowało  – 22 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
 
Jednogłośnie zostało podjęte Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach  
z dnia 29 grudnia 2010 r. w sprawie budowy obwodnicy Suwałk. 
– załącznik nr 29 do protokołu.  
 
 
Ad pkt . 15.  
Udzielenie odpowiedzi na zapytania i interpelacje radych.  
 
Marek Buczyński udzielił odpowiedzi:  
 

Zdzisławowi Przełomcowi – 
Samorządowe jednostki kultury zaplanowały szereg działań w związku  

z ogłoszeniem roku 2011 Rokiem Czesława Miłosza, m.in. Regionalny Ośrodek 
Kultury i Sztuki w Suwałkach będzie organizować wystawę w całości 
poświeconą Miłoszowi, wieczór wspomnień, na którym będą recytowane 
wiersze poety oraz prezentacje w ramach Powiatowych Eliminacji 
Ogólnopolskiego Kursu Recytatorskiego. Z kolei Biblioteka Publiczna  
w Suwałkach złoŜyła projekt do Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego na realizację czterodniowej imprezy poświęconej Czesławowi 
Miłoszowi, w tym Powiatowego Konkursu Recytatorskiego dla uczniów 
gimnazjów i szkół średnich pn. „Suwalczanie czytają Miłosza”. Muzeum 
Okręgowe w Suwałkach zaplanowało wydanie ksiąŜki, na które złoŜą się 
dedykacja i autografy Miłosza zapisane w ksiąŜkach ze zbiorów prywatnych 
podczas pięciu pobytów poety na Suwalszczyźnie, opatrzone komentarzem 
źródłowym i fotograficznym. Muzeum zaplanowało równieŜ cztery spotkania  
z badaczami Ŝycia i twórczości Czesława Miłosza, m.in. panem Krzysztofem 
CzyŜewskim, Waldemarem Smaszczem i Andrzejem Franaszkiem.      
 

Włodzimierzowi Marczewskiemu – 
Odnośnie działań promocyjnych realizowanych w ramach Strategii 

Promocji Miasta Suwałk poinformował, iŜ obecnie trwa opracowanie systemu 
identyfikacji wizualnej naszego Miasta, czyli wykonanie logo, tzw. konstans 
wizualny. Zakończenie tych prac przewiduje się pod koniec grudnia br. W dniu 
11 stycznia 2011 r. odbędzie się w Suwałkach spotkanie, na którym zostanie 
przedstawiony m.in. konstans wizualny, kolory firmowe i topografia firmowa 
naszego Miasta. Odbywa się to w ramach projektu „TRANS-IN-FORM",  
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realizowanego z wieloma partnerami europejskimi. Całość ma być zakończona 
w dniu 28 lutego 2011 r. Przypomniał, Ŝe w poprzedniej kadencji podjęto 
działania związane ze sztandarem Suwałk, który wymaga opinii komisji 
heraldycznej, działającej przy Ministrze Spraw Wewnętrznych i Administracji. 
Wykonanie sztandaru powiązane jest z herbem naszego Miasta, który nie 
spełnia wymogów heraldycznych. Dlatego teŜ naleŜy podjąć prace nad 
ustaleniem wyglądu herbu Suwałk. Nadmienił, Ŝe działań promocyjnych jest 
wiele i Miasto stara się je realizować przy pozyskiwaniu jak największych 
środków finansowych z zewnątrz.  
 
 
Czesław Renkiewicz udzielił odpowiedzi:  
 

Zdzisławowi Przełomcowi na złoŜone zapytania na piśmie: 
Sprawa dotyczy drogi dojazdowej do Zespołu Szkół nr 9 przy  

ul. Klonowej w Suwałkach na odcinku począwszy od ulicy RóŜanej do podjazdu 
pod Szkołę Podstawową nr 5. W 2009 roku wjazd przy szkole był poprawiany. 
Niemniej jednak skrzyŜowanie pomiędzy ulicami Klonową i RóŜaną zostanie  
w pierwszym półroczu 2011 r. przebudowane przez firmę Konsbud, która na 
tym terenie buduje budynki wielorodzinne. W ramach warunków na lokalizację 
zjazdów firma Konsbud dostała od Miejskiej Dyrekcji Inwestycji w Suwałkach 
nakaz przebudowy tego skrzyŜowania. Oprócz tego konieczny jest remont 
kanalizacji deszczowej na odcinku około 500 metrów, a następnie naprawa 
nawierzchni drogi. Wstępne koszty oszacowane przez Miejską Dyrekcję 
Inwestycji w Suwałkach wynoszą około 2 mln zł, ale w projekcie budŜetu 
miasta na 2011 rok nie zarezerwowano środków finansowych na realizację tego 
zadania. Dlatego teŜ wyegzekwuje się od firmy Konsbud przebudowę tego 
skrzyŜowania, a mianowicie wykonanie mini ronda, zaś drobne naprawy 
wykona Miasto. Jeśli chodzi o bezpieczeństwo – to od strony osiedla 
mieszkaniowego jest chodnik, po którym dzieci mogą chodzić do szkoły, 
jezdnia ma szerokość 6 metrów i jest ograniczenie ruchu do 30 km/h.  
 

Zbigniewowi De-Mezer – 
Przyznał, Ŝe odcinek drogi prowadzącej od początku ulicy Zastawie do 

zakrętu prowadzącego na basen OSiR jest niebezpieczny i w związku z tym 
sprawą zajmą się słuŜby drogowe. Miejska Dyrekcja Inwestycji w Suwałkach 
zadba o ustawienie w tym miejscu odpowiednich znaków drogowych.  

 
 
Andrzej Chuchnowski opowiedział Włodzimierzowi Marczewskiemu, Ŝe 
szkolenie radnych jest na etapie ustalania. O szczegółach szkolenia zostaną 
wszyscy radni poinformowani.   
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Ad pkt. 16.  
Wnioski i oświadczenia radnych. 
 

Radni nie zgłosili wniosków i oświadczeń.  
 
 
Ad pkt . 17.  
Zamknięcie obrad.  
 

Andrzej Chuchnowski poinformował, Ŝe następną sesję przewiduje się na dzień 
26 stycznia 2011 r. o godz. 1000 i poświęcona będzie rozpatrzeniu tematów 
wynikających z bieŜącej pracy Prezydenta Miasta. Na sesji w miesiącu styczniu 
przedstawiony zostanie Plan pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2011 rok. 
 
 Następnie zamknął IV sesję Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 
 

Na tym protokół zakończono.  
             

Przewodniczący 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

 
Andrzej Paweł Chuchnowski 

 
Protokołowała: 
Katarzyna Gałazin 
 
Inspektor w Biurze Rady Miejskiej  
Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


